



Atchafalaya Trace Commission Board Meeting
Wednesday, May 10, 2023 – 10 a.m., Bayou Terrebonne Waterlife Museum,
7910 W Park Ave, Houma, LA 70364

Commissioners Present

Wilbert Carmouche, Chair, Avoyelles
Don Haydel, Ascension
Darrel Rivere, Assumption
Cliff Legrange, Iberville
Steve Pellessier, Lafayette
Paula Lambert, Pointe Coupee
Jennifer Stelly, St. Martin
Mart Black, Co-Chair, Terrebonne
Angelique Bergeron, Secretary, West Baton Rouge

Commissioners Absent

Linda Gardner, Concordia
Hilary Collis, East Baton Rouge
Chris Burton, Iberia
Herman Fusilier, St. Landry
Carrie Stansbury, Treasurer, St. Mary

Others Present

Justin Lemoine, ANHA
Caroline B. Cassagne, ANHA
Collin Lindrew, ANHA
Francesca Vega, Office of Cultural Development
Charles Caillouet
Diane Legrange
Jonathan Foret

AGENDA

- I. Call to Order and Pledge of Allegiance (Wilbert)**
Justin Lemoine first thanked Jonathan Foret for hosting the meeting at the Bayou Terrebonne Waterlife Museum. Foret gave an update on fundraising efforts for the museum. Chair Wilbert Carmouche called the meeting to order at 10:05 a.m. Co-Chair Mart Black led the Pledge of Allegiance.

- II. Agenda Approval (Wilbert)**

Carmouche asked for a motion to approve the agenda. Secretary Angelique Bergeron moved to approve the agenda as written. The motion was seconded by Darrel Rivere. The motion passed unanimously 9-0 (with Linda Gardner, Hilary Collis, Chris Burton, Herman Fuselier, and Carrie Stansbury absent).

III. Minutes Approval (Wilbert)

Carmouche called for a motion to approve or submit changes to the March meeting minutes. Bergeron moved to approve the minutes as written. Don Haydel seconded the motion. The motion passed unanimously 9-0 (with Linda Gardner, Hilary Collis, Chris Burton, Herman Fuselier, and Carrie Stansbury absent).

IV. New Commissioners Welcome

- a. Don Haydel, Ascension Parish
Don Haydel introduced himself. He was formerly with DEQ and then DNR. He retired five years ago and currently serves on the board for Friends of the Atchafalaya and ARBRE.
- b. Hilary Collis, East Baton Rouge Parish
- c. Paula Lambert, Pointe Coupee Parish
Paula Lambert introduced herself. She is the Main Street director for New Roads. She served on the tourism commission for the parish and is on the historical society board.

V. Atchafalaya Basin Trace

Lemoine gave an update on the ANHA Basin Trace project. The recreational trail will be similar to the original heritage trace concept. The state has committed \$150,000 to the Acadiana Planning Commission to conduct a feasibility study on a non-motorized trail using the levee tops.

ANHA has received support from the USACE and the three levee boards involved to conduct the study. APC will pursue other funding for match. ANHA and ATC will assist in public engagement efforts.

Once the grant agreement is executed, ANHA will have a kick-off meeting with staff, levee districts, and the APC. The timeline is approximately two years.

Rivere asked where the trail will start. Lemoine informed him it will begin in Simmesport and run south to Morgan City. All commissioners will be involved in the public engagement process. Black asked the sentiment of the landowners. Lemoine informed that ANHA has already been in talks with the Louisiana Landowners Association, which supports a study of the area. Legrange asked who represented the landowners, and Lemoine stated ANHA has met with Kevin Hayes.

VI. Grants & Contracts Update

- a. Atchafalaya Grants are now open
Caroline Cassagne reminded the ATC that ANHA grants are now open. Bergeron noted that the Forecast grants were very helpful. Jennifer Stelly ask for Bergeron to send information on their experience in placing a call for artists. Cassagne

further informed the Commission that ANHA is in discussion with heritage area communities to fund Atchafalaya-specific murals for Atchafalaya Month in October.

VII. Technical Support Program

a. TAP Applications

Collin Lindrew introduced the Commission to the new Community Empowerment Program. ANHA worked with seven communities in the area to develop Transportation Alternatives Program applications. Six communities submitted and ANHA is currently waiting to see who is awarded funding for infrastructure projects.

b. Community Empowerment Program One-Sheet

Lindrew also passed out Community Empowerment Program one-sheets, which further describe the programs ANHA will offer. Lemoine shared ANHA is partnering with the LSU AgCenter Healthy Communities program on this endeavor. Lindrew will send the communities ANHA designated as priorities to the Commission.

Lemoine shared that he visited with Speaker Schexnayder, who is very excited about the program. He and Lemoine will reach out to Senator Cortez to include \$100,000 in the state budget for the rural technical assistance program.

Black asked if ANHA is pursuing dedicated state funding, which ANHA is. Black also asked if communities must be incorporated to participate. They do not. Lemoine noted the program helps to achieve two parts of the strategic plan: the Atchafalaya Ambassadors program and the rural technical assistance program.

VIII. ANHA Staff Updates (Justin)

a. Alliance of National Heritage Areas Spring 2024 Meeting

Atchafalaya NHA will host the Alliance of National Heritage Meetings from April 15-20, 2024. The conference will be based out of Lafayette and travel to St. Landry and St. Mary. ANHA will be reaching out to Commissioners for support during that week.

b. Staff Travel Update

Black asked if Congres Mondial Acadien is on the calendar. Lemoine shared that it is for August 2024. Louisiana Office of Tourism is already planning to be part of the event.

Cassagne also shared that Le Grand Reveil will take place in 2025, getting back on schedule. Bergeron volunteer the West Baton Rouge Museum as a site.

Lemoine and Lindrew will be back in Houma next week to discuss paddle trail access. Cassagne will be in Sunset looking at mural sites and meeting with the Cultural District. Cassagne will also be attending TBEX in July in Wisconsin with LOT.

c. Signage Update

Small brown signs are in the process of being replaced. ANHA is remaining patient as DOTD has promised funds to replace them.

Cliff Legrange asked for small brown signs to install on the levee. Lemoine will coordinate and visit possible new signage sites with Legrange.

IX. Commission 2023 Meetings Discussion

Lemoine noted it is imperative that all commissioners make their best effort to attend the July meeting as ATC will be reviewing ANHA Legacy grants. The July meeting is July 12 at 10 a.m. at the West Baton Rouge Museum.

a. September: TBD

Lemoine shared that the date of the ATC September meeting may change to accommodate hosting in St. Landry and to ensure commissioners can attend Destination Downtown. The September meeting will be the final travel meeting of the year.

X. Other Business

a. Comments from public attendees (if any)

Francesca Vega introduced herself. She is the director of the Cultural Districts program in the Division of the Arts under the Office of Cultural Development.

Foret shared that the Helio Foundation sponsored the kayak launches in the Houma Heights Cultural District. Construction will hopefully begin in August or September. Houma Heights has raised \$400,000 for the project, which will also include Houma's first dog park.

XI. Commissioner Announcements

- a. *Ascension* – Don Haydel shared that the Gonzales Jambalaya Festival will take place May 26-28, 2023. Lemoine also shared that the Audubon site, which received a grant from ANHA, is in need of boardwalks. ANHA, Haydel, and Caillouet will visit the site to determine funding for an accessible boardwalk.
- b. *Assumption* – The A la Manger Festival in Belle Rose was very popular. Pierre part has installed two new kayak launches. This will give access to 62 miles of paddle trails around Assumption parish. Phase 2 of the Pierre Part Belle River Museum has been completed.
- c. *Avoyelles* – The parish is kicking off festival season with the Cochon de Lait Festival May 12-14, 2023. It will be followed by the Tunica-Biloxi Pow-Wow the next weekend. The Louisiana Corn Festival is the second weekend of June. The Arts and Music festival will take place July 3. Carmouche is traveling to the Jefferson Highway Conference in June. Travel Avoyelles will host the conference April 24, 2024 with Alexandria-Pineville. Travel Avoyelles will also be attending Montreal Jazz Fest at the end of June. Cassagne will work with Carmouche on QR codes for Atchafalaya.
- d. *Iberville* – Bayou Pigeon Heritage Association will host the Crawfish Fest on June 3. There is lots of crawfish coming out of the Basin this season. Swamp Life Expo will be in October.
- e. *Lafayette* – Pellessier shared that June 11 is Creole Culture Day at Vermilionville. Sugar Mill Ponds will host a celebration on July 3. August 13 is Acadian Culture Day at Vermilionville. August 27 is the Cajun Man Triathlon.

- f. *Pointe Coupee* – Lambert shared that festivals in the parish are winding down. The parish will host a blessing of the boats on Memorial Day weekend. They will have fireworks July 7 in downtown New Roads. Rivere asked the population of New Roads, which is around 4,500.
- g. *St. Martin* – Stelly shared the Breaux Bridge Crawfish Festival was very successful. Festival season in St. Martin is also winding down. The parish installed a new pavilion in Arnaudville, which just opened. It includes restrooms and a floating dock. St. Martin and St. Landry are heading to Gator by the Bay to promote the region in San Diego. The grand opening for the new Margaritaville RV resort is May 23. Stelly was recently contacted about a crawfish farmer wanting to open a museum on the industry in Henderson.
- h. *Terrebonne* – The Terrebonne Foundation for Academic Excellence is hosting a 5K run this weekend in downtown Houma. Black shared information on the construction and significance of barrier islands to the parish.
- i. *West Baton Rouge* – The parish just had the Kite Festival. The current exhibit at the West Baton Rouge Museum is art and addition, which Bergeron would like to travel. The upcoming historic happy hours is May 19 with the Florida Street Blowhards and Ashley Orlando. The summer exhibit will be “The River is the Road” featuring the art of George Rodrigue. Lemoine asked for assistance with getting a meeting with the West Baton Rouge Parish president. He and Bergeron will connect.

XII. Adjourn (Wilbert)

With no further business, Carmouche asked for a motion to adjourn. Rivere moved to adjourn, seconded by Legrange. The motion passed unanimously 9-0 (with Linda Gardner, Hilary Collis, Chris Burton, Herman Fuselier, and Carrie Stansbury absent). The meeting was adjourned at 11:57 a.m.



Réunion du conseil d'administration de l'Atchafalaya Trace Commission
Mercredi, le 10 mai 2023 – 10h00, Musée Waterlife Bayou Terrebonne,
7910 W Park Ave, Houma, LA 70364

Commissionnaires Présents

Wilbert Carmouche, Président, Avoyelles
Don Haydel, Ascension
Darrel Rivere, Assomption
Cliff Legrange, Iberville
Steve Pellessier, Lafayette
Paula Lambert, Pointe-Coupée
Jennifer Stelly, Saint-Martin
Mart Black, Vice-Président, Terrebonne
Angélique Bergeron, Secrétaire, Bâton-Rouge Ouest

Commissionnaires Absents

Linda Gardner, Concordia
Hilary Collis, Bâton-Rouge Est
Chris Burton, Ibérie
Herman Fusilier, Saint-Landry
Carrie Stansbury, Trésorière, Sainte-Marie

D'autres Présents

Justin Lemoine, ANHA
Caroline B. Cassagne, ANHA
Collin Lindrew, ANHA
Francesca Vega, Bureau du développement culturel
Charles Caillouet
Diane Legrange
Jonathan Foret

ORDRE DU JOUR

- I. Rappel à l'ordre et serment d'allégeance (Wilbert)**
Justin Lemoine a d'abord remercié Jonathan Foret pour l'accueil de la réunion au Musée Waterlife Bayou Terrebonne. Foret a fait une mise à jour sur les efforts de collecte de fonds pour le musée. Le Président Wilbert Carmouche a ouvert la séance à 10h05. Le Vice-Président Mart Black a mené le serment d'allégeance.

- II. Approbation de l'ordre du jour (Wilbert)**

Carmouche a sollicité une motion pour l'approbation de l'ordre du jour. La Secrétaire Angélique Bergeron a offert une motion d'approbation pour l'ordre du jour tel qu'écrit. La motion a été appuyée par Darrel Rivere. La motion est passée à l'unanimité 9-0 (avec Linda Gardner, Hilary Collis, Chris Burton, Herman Fuselier et Carrie Stansbury absents).

III. Approbation du procès-verbal (Wilbert)

Carmouche a sollicité une motion pour approuver ou soumettre des changements au procès-verbal de la réunion de mars. Bergeron a proposé d'accepter le procès-verbal tel qu'écrit. Don Haydel a appuyé la motion. La motion est passé à l'unanimité 9-0 (avec Linda Gardner, Hilary Collis, Chris Burton, Herman Fuselier et Carrie Stansbury absent).

IV. Bienvenue aux nouveaux commissionnaires

- a. Don Haydel Paroisse Ascension
Don Haydel s'est présenté. Auparavant, il travaillait au Département de qualité environnementale et puis au Département des ressources naturelles. Il a pris la retraite il y a cinq ans et sert actuellement sur le conseil des Amis de l'Atchafalaya et ARBRE.
- b. Hilary Collis, Paroisse Bâton-Rouge-Ouest
- c. Paula Lambert, Paroisse Pointe-Coupée
Paula Lambert s'est présentée. Elle est la directrice de Main Street pour Chemin Neuf. Elle a servi sur la commission du tourisme pour la paroisse et sur le conseil de la Société historique.

V. Atchafalaya Basin Trace

Lemoine a donné une mise à jour sur le projet ANHA Basin Trace. Cette piste de randonnée sera similaire au concept original pour une piste patrimonial. L'État a promis 150,000\$ à l'Acadiana Planning Commission pour faire une étude de faisabilité d'une piste non-motorisée le long du sommet des levées.

ANHA a reçu le soutien d'USACE et les trois commissions de levées concernées pour faire l'étude. APC cherchera d'autres fonds de contrepartie. ANHA et ATC aideront pour engager le public.

Une fois que le contrat de bourse est signé, ANHA aura une réunion de démarrage avec le personnel, les commissions de levées et APC. Sa durée est de deux ans, à peu près.

Rivere a demandé l'emplacement du début de la piste. Lemoine l'a informé qu'elle commencera à Simmesport et partira au sud vers Morgan City. Tous les commissionnaires seront impliqués dans le processus d'engagement du public. Black a demandé l'opinion des propriétaires fonciers. Lemoine a informé que ANHA est déjà en pourparlers avec la Louisiana Landowners Association qui soutient une étude dans la région. LeGrange a demandé qui représente les propriétaires fonciers et Lemoine a répondu que ANHA a rencontré Kevin Hayes.

VI. Mises à jour des bourses et des contrats

- a. Les bourses Atchafalaya sont ouvertes maintenant
Caroline Cassagne a rappelé ATC que les bourses ANHA sont ouvertes maintenant.

Bergeron a noté que les bourses Forecast sont très utiles. Jennifer Stelly a demandé à Bergeron de lui envoyer des informations sur leur expérience avec l'appel aux artistes. En plus, Cassagne a informé la Commission que ANHA est en pourparlers avec des communautés dans la région du patrimoine pour financer des murs spécifiquement à propos de l'Atchafalaya pour le mois Atchafalaya en octobre.

VII. Programme de soutien technique

- a. Les demandes de bourse TAP
Collin Lindrew a présenté le nouveau programme d'autonomisation des communautés à la commission. ANHA a travaillé avec sept communautés dans la région pour développer des applications pour le programme des transports alternatifs. Six communautés ont soumis des propositions et ANHA attend de voir qui recevra des fonds pour les projets d'infrastructure.
- b. Programme d'autonomisation des communautés en une page
Lindrew a aussi distribué l'explication du Programme d'autonomisation des communautés en une page, ce qui décrit plus en détails les programmes que ANHA offrira. Lemoine a mentionné que ANHA forme un partenariat avec le programme Communautés Saines du Centre d'agriculture de LSU dans cet effort. Lindrew enverra une liste des communautés ANHA désignées prioritaires à la commission.

Lemoine a mentionné qu'il a rendu visite au Président de la Chambre des représentants Schexnayder qui était très enthousiaste envers le programme. Lui et Lemoine contacteront le Sénateur Cortez pour inclure 100,000\$ dans le budget de l'état pour le programme d'assistance technique en zone rurale.

Black a demandé si ANHA poursuit des fonds dédiés de l'état, ce que ANHA fait. Black a aussi demandé si les communautés doivent être incorporées afin de participer. Elles ne le doivent pas. Lemoine a noté que le programme aide à réaliser deux parties du plan stratégiques: le programmes des Ambassadeurs Atchafalaya et le programme d'assistance technique en zone rurale.

VIII. Mises à jour de l'ANHA (Justin)

- a. Réunion au printemps 2024 de l'Alliance des Régions du patrimoine national
NHA Atchafalaya va accueillir la réunion de l'Alliance des Régions du patrimoine national du 15 au 20 avril 2024. La conférence sera basée à Lafayette et se déplacera à Saint-Landry et Sainte-Marie. ANHA va chercher le soutien des Commissionnaires pendant cette semaine.
- b. Mises à jour des déplacements du personnel
Black a demandé si le Congrès Mondial Acadien est sur le calendrier; Lemoine a mentionné qu'il aura lieu en août 2024. Le Bureau du tourisme louisianais fait des plans pour faire partie de l'événement.

Cassagne a aussi partagé que le Grand Réveil aura lieu en 2025, retournant à sa rotation normale. Bergeron a proposé le Musée Bâton-Rouge-Ouest comme site.

Lemoine et Lindrew retourneront à Houma la semaine prochaine pour discuter l'accès à la piste de canotage. Cassagne sera à Sunset pour repérer des sites de muraux et rencontrer le District culturel. Cassagne assistera à TBEX en juillet à Wisconsin avec le bureau du tourisme.

c. Mises à jour des panneaux

Les petits panneaux bruns sont en train de se faire remplacer. ANHA garde sa patience avec DOTD qui a promis des fonds pour les remplacer.

Cliff Legrange a fait une demande de petits panneaux bruns à installer sur les levées. Lemoine va coordonner et visiter des nouveaux sites potentiels avec Legrange.

IX. Discussion des réunions de la Commission en 2023

Lemoine a noté qu'il est impératif que tous les commissionnaires fassent leur meilleur effort pour assister à la réunion de juillet puisque ATC va examiner les bourses ANHA Héritage. La réunion de juillet est le 12 juillet à 10h00 au Musée de Bâton-Rouge-Ouest.

a. Septembre: à déterminer

Lemoine a mentionné que la date de la réunion ATC en septembre risque de changer afin de faciliter l'accueil par Saint-Landry et de s'assurer que les Commissionnaires puissent assister à Destination Downtown. La réunion de septembre sera la dernière en déplacement pour l'année.

X. D'autres affaires

a. Commentaires du public (le cas échéant)

Francesca Vega s'est présentée. Elle est la directrice du programme des Districts culturels à la Division des Arts sous l'égide du Bureau de développement culturel.

Foret a mentionné que la Fondation Helio a parrainé les lance-kayaks dans le District culturel de Houma Heights. On espère que la construction aura lieu en août ou septembre. Houma Heights a récolté 400,000\$ pour le projet, ce qui inclut également le premier parc à chiens de Houma.

XI. Annonces des Commissionnaires

a. *Ascension* – Don Haydel a mentionné que le Festival de jambalaya à Gonzales aura lieu du 26 au 28 mai 2023. Lemoine a également mentionné que le site Audubon, qui a reçu une bourse ANHA, a besoin de planches sur la promenade. ANHA, Haydel et Caillouet visiteront le site afin de déterminer le financement pour une promenade accessible.

b. *Assomption* – Le Festival A la Manger de Belle Rose était très populaire. Deux nouveaux lance-kayaks ont été installés au Pierre Part. Cela permettra accès à 62 milles de pistes de canotage autour de la paroisse Assomption. La phase 2 du Musée Pierre Part Belle River est terminée.

c. *Avoyelles* – Le coup d'envoi de la saison des festivals de la paroisse a été donné avec le Festival Cochon de Lait du 12 au 14 mai 2023. Il sera suivi par le Pow-Wow Tunica-Biloxi le weekend suivant. Le Festival louisianais du maïs aura lieu le deuxième weekend de juin. Le Festival des Arts et de la Musique aura lieu le 3 juillet. Carmouche se déplace à

la Conférence Jefferson Highway en juin. Travel Avoyelles va accueillir la conférence le 24 avril 2024 avec Alexandria-Pineville. Travel Avoyelles assistera aussi au Festival de Jazz de Montréal à la fin juin. Cassagne va travailler avec Carmouche sur les codes QR Atchafalaya.

- d. *Iberville* – L'Association Héritage Bayou Pigeon présentera le Crawfish Fest le 3 juin. Beaucoup d'écrevisses sortent du bassin cette saison. L'Expo Swamp Life sera en octobre.
- e. *Lafayette* – Pellessier a mentionné que le 11 juin est la journée de la culture créole à Vermilionville. Sugar Mill Ponds aura une célébration le 3 juillet. Le 13 août est la journée de la culture acadienne à Vermilionville. Le 27 est le Triathlon Cajun Man.
- f. *Pointe-Coupée* – Lambert a déclaré que les festivals dans la paroisse touchent à leur fin. La paroisse aura une bénédiction des bateaux le weekend de la Journée du souvenir. Il y aura des feux d'artifice le 7 au centre-ville de Chemin Neuf. Rivere a demandé la population de Chemin Neuf, ce qui est autour de 4,500.
- g. *Saint-Martin* – Stelly a déclaré que le Festival des écrevisses au Pont Breaux était un grand succès. La saison des festivals à Saint-Martin touche à sa fin aussi. La paroisse a installé un nouveau pavillon à Arnaudville, ce qui vient d'ouvrir. Il comprend des toilettes et un quai flottant. Saint-Martin et Saint-Landry vont à Gator by the Bay pour promouvoir la région à San Diego. La grande ouverture du nouveau parc de camping-car Margaritaville est le 23 mai. Stelly a été récemment contacté par un pêcheur d'écrevisses qui veut ouvrir un musée à propos de cette industrie à Henderson.
- h. *Terrebonne* – La Fondation Terrebonne pour l'Excellence académique aura une course à pied de 5K ce weekend au centre-ville de Houma. Black a partagé de l'information à propos de la construction et la signification des îles barrières dans la paroisse.
- i. *Bâton-Rouge-Ouest* – La paroisse vient d'avoir son Festival de cerfs-volants. L'exposition actuelle au Musée de Bâton-Rouge-Ouest est Art et Addition, ce que Bergeron aimerait faire tourner. Le Happy Hour historique est le 19 mai avec les Florida Street Blowhards et Ashley Orlando. L'exposition estivale sera "The River is the Road" (la Rivière est le chemin) avec l'art de George Rodrigue. Lemoine a demandé de l'assistance pour obtenir un rendez-vous avec le président de la paroisse Bâton-Rouge-Ouest. Lui et Bergeron seront en contact.

XII. Ajournement (Wilbert)

Sans d'autres affaires à traiter, Carmouche a sollicité une motion d'ajournement. Riviere a proposé la motion avec l'appui de Legrange. La motion est passée à l'unanimité 9-0 (avec Linda Gardner, Hilary Collis, Chris Burton, Herman Fuselier et Carrie Stansbury absents). La séance s'est levée à 11:57 a.m.